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Raadsvoorstel Agendanr. :

Reg.nr. : 5572416

B&W verg. : 23 maart 2016

Commissie : FES

Onderwerp: Oprichting Economisch Investeringsfonds 's-
Hertogenbosch

Cie_verg. : 18 april 2016

Raadsverg. : 10 mei 2016

Status1)

Op grond van uw bevoegdheid kaders voor beleid op hoofdlijnen te stellen, alsmede uw budgettaire 

bevoegdheid, bieden wij u ter vaststelling deze nota over de realisatie van het Economisch 

Investeringsfonds 's-Hertogenbosch aan. Daarnaast stellen wij uw raad in de gelegenheid wensen en 

bedenkingen te uiten over het door ons College voorgenomen besluit tot participatie in een indirecte 

deelneming. 

Samenvatting2)

Uw raad heeft in januari 2014 besloten tot realisatie van een ‘Economisch Investeringsfonds’ voor ’s-

Hertogenbosch en heeft daar een bedrag van € 9,0 mln voor gereserveerd. Achtergrond van het 

besluit was de ambitie om met meer kracht de groei van de Bossche economie en werkgelegenheid te 

stimuleren, via het financieel participeren in jonge, veelbelovende bedrijven. In 2014 en 2015 is 

intensief onderzoek verricht naar het in beheer geven van dit fonds bij NV BOM. Uiteindelijk is 

afgezien van samenwerking met de BOM en is gekozen voor het verkennen van een alternatief: een 

publiek-privaat fonds. De afgelopen maanden heeft in onze opdracht de directeur van NV BIM de 

realisatiekansen van een dergelijk model onderzocht en uitgewerkt in een voorstel. 

NV BIM stelt voor om een publiek-privaat investeringsfonds te creëren, met een omvang van € 11,0 

mln, in latere jaren doorgroeiend door aanvullende private inleg. NV BIM vraagt een inleg van € 8,0 

mln aan de gemeente ’s-Hertogenbosch. Het fonds bestaat bij de start uit een inleg van € 3,0 mln van 

een aantal private investeerders, zijnde succesvolle ondernemers uit ’s-Hertogenbosch en directe 

omgeving. Zij brengen, behalve financiën, ook hun ervaring en netwerk in het fonds in. De ambitie van 

de NV BIM en de private investeerders is om binnen afzienbare termijn meer privaat kapitaal aan te 

trekken. De voorbereidingen daarvoor lopen reeds. Het organisatiemodel van het fonds (consortium 

waarin alle financiers deelnemen) is afgestemd op het inpassen van latere toetreders. 

Voorstel is dat de gemeente het fonds cofinanciert met een eenmalige bedrag van € 8,0 mln, 

waardoor een totaalomvang van € 11,0 mln ontstaat. Daarnaast is het voorstel dat NV BIM het 

fondsmanagement zal uitvoeren. Voor dit doel zal een overeenkomst tussen de gemeente ’s-

Hertogenbosch en NV BIM worden gesloten. Naar verwachting kan het fonds in het tweede kwartaal 

van 2016 operationeel zijn. De NV BIM zal op korte termijn een fondsmanager aanstellen, om het 

oprichtingstraject te coördineren.
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Uw raad heeft eerder € 9,0 mln beschikbaar gesteld voor realisatie van het fonds. Wij stellen voor 

hiervan € 1,0 mln niet in het fonds te investeren, maar toe te voegen aan het door uw raad op 28 

januari 2014 gecreëerde budget (van € 1 mln) voor incidentele, grotere investeringen in de 

economische structuur van ’s-Hertogenbosch.

Voorstel3)

Om te besluiten dat:

Een bedrag van € 8,0 miljoen beschikbaar wordt gesteld aan de NV BIM voor de realisatie van het 1)

Economisch Investeringsfonds ’s-Hertogenbosch.
– Zo nodig - per motie wensen en bedenkingen worden kenbaar gemaakt bij het voornemen van 2)
ons College om te gaan deelnemen in een indirecte verbonden partij via de NV BIM, welke samen 
met private investeerders over zal gaan tot participaties in bedrijven uit de doelgroep.  
De resultaten van het fonds zes jaar na oprichting worden geëvalueerd. Bij eventuele 3)
onderuitputting zullen alternatieve bestedingsopties worden verkend.

Een bedrag van € 1,0 mln wordt toegevoegd aan het eerder door uw raad gecreëerde budget voor 4)

incidentele, grotere investeringen in de economische structuur van ’s-Hertogenbosch.

Steller : Dikken

Tel. : 6155368

E-mail : p.dendikken@s-hertogenbosch.nl
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Aanleiding1.

Uw raad heeft in januari 2014 besloten tot realisatie van een ‘Economisch Investeringsfonds’ voor ’s-

Hertogenbosch en daar een bedrag van € 9,0 mln voor gereserveerd (raadsbesluit met reg-nr. 

3620687). Achtergrond van het besluit was de ambitie om met meer kracht de groei van de Bossche 

economie en werkgelegenheid te stimuleren, via het rechtstreeks financieel participeren in jonge, 

veelbelovende bedrijven. In 2014 en de eerste helft van 2015 is intensief onderzoek verricht naar de 

praktische aspecten voor het fonds, deels samen met NV BOM. Uiteindelijk is afgezien van 

samenwerking met de BOM en is gekozen voor het verkennen van de mogelijkheden voor een fonds 

met private cofinanciers uit ’s-Hertogenbosch en omgeving. De directeur van NV BIM heeft de 

opdracht gekregen de verkenning te coördineren. 

In juni 2015 heeft de uw raad een raads-informatiebrief (reg-nr. 4961330) ontvangen over het fonds, 

op grond van een tussenbericht van de directeur van NV BIM.  Genoemde brief deed verslag van de 

uitgevoerde verkenning van varianten voor een dergelijk fonds. In de informatiebrief is aangekondigd 

dat zo mogelijk in het najaar concreet uitvoeringsvoorstel voor het fonds naar uw raad zou worden 

gebracht. Voorliggend raadsvoorstel bevat dit uitvoeringsvoorstel. 

In dit raadsvoorstel stellen wij u voor om de NV BIM in staat te stellen om over te gaan tot definitieve 

realisatie van genoemd Investeringsfonds, op grond van het oprichtingsvoorstel dat wij hebben 

ontvangen van NV BIM. 

Fonds-voorstel2.

De afgelopen maanden hebben in onze opdracht de heer Maurice Horsten, directeur NV BIM, en de 

heer Abel Slippens, voormalig CEO van Sligro Food Group, de realisatiekansen van een Economisch 

Investeringsfonds ’s-Hertogenbosch onderzocht en uitgewerkt in een voorstel. Het voorgestelde fonds 

heeft in aanvang een gegarandeerde minimale omvang van € 3,0 mln, afkomstig van een aantal 

private investeerders. De private inbreng wordt geleverd door succesvolle ondernemers uit ’s-

Hertogenbosch en directe omgeving. Zij begeleiden de directies van de ondernemingen waarin het 

fonds gaat deelnemen. Voorstel is dat de gemeente ’s-Hertogenbosch € 8,0 mln inbrengt in het fonds. 

Het fonds heeft een open organisatiemodel, waardoor later ook andere private investeerders kunnen 

instappen. Het fonds verwacht dat dat de komende jaren zal plaatsvinden en dat daardoor de omvang 

van de private inleg zal stijgen. Door de aangepaste opzet is het fonds-voorstel goed afgestemd op 

nieuwe ontwikkelingen in onze stad, onder meer de komst van de Graduate School Data Sciences. De 

aanpassingen hebben daarnaast een gunstig effect op de investeringsbereidheid van ondernemers uit 

onze stad en regio.

Op welke wijze kan de gemeente het fonds voorzien van cofinanciering?

Het voorgestelde fonds bestaat uit zowel privaat als publiek kapitaal, waarbij de gemeente ’s-

Hertogenbosch het publieke kapitaal inbrengt. Deze inbreng kan plaatsvinden via een cofinanciering in 

één keer, met een bedrag van € 8,0 mln. Hierdoor is het fonds direct vanaf de start in een volwaardige 
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omvang operationeel. Het aandeel privaat kapitaal is in aanvang relatief klein ten opzichte van het 

publiek kapitaal. In de komende jaren zal deze verhouding geleidelijk meer evenwichtig worden, door 

groei van het ingebrachte privaat kapitaal. 

Door de inbreng van kapitaal door de gemeente kan het fonds direct vanaf de start snelheid maken: 

het fonds beschikt over voldoende kapitaal om in een korte periode een aanzienlijk aantal participaties 

vorm te gaan geven. 

Op welke doelgroep bedrijven richt het fonds zich?

Het fonds richt zich geografisch op bedrijven die gevestigd zijn, dan wel zich gaan vestigen in ’s-

Hertogenbosch en directe omgeving.  Het fonds richt zich voorts op bedrijven in agrifood, health, ICT 

en cleantech. Bedrijven uit andere sectoren worden niet uitgesloten. Aanvankelijk was de doelstelling 

om het fonds uitsluitend te richten op agrifood en health. Echter, uit ingewonnen advies bij onder meer 

het rijk, ondernemers en banken is gebleken dat een bredere focus te prefereren zou zijn voor het 

Bossche fonds: veel meer kansrijke jonge bedrijven komen dan in aanmerking voor financiering uit het 

fonds, waardoor het te verwachten kwaliteitsniveau van de bedrijven hoger zal zijn.

Het doel van het fonds is langdurig investeren in ondernemingen in de post-startup-fase: bedrijven die 

doorgaans al een paar jaar bestaan en vervolgens willen opschalen. Het fonds mikt op het aantrekken 

van bedrijven die binnen vijf jaar na hun oprichting een omzet van minimaal € 10 mln kunnen 

bereiken. Het fonds wil per bedrijf grosso modo een bedrag investeren tussen € 0,5 mln en € 1,5 mln. 

Deze bandbreedte wordt ook door diverse andere fondsen voor bedrijven in de post-startup-fase 

gehanteerd.

Is het rijk en NV BOM betrokken bij het fonds? 

Er is met het Rijk besproken in hoeverre inleg van het Rijk mogelijk en passend is. Dit heeft geleid tot 

de conclusie geen Rijks-inleg te vragen. De Rijks-regels aangaande participaties in 

investeringsfondsen bevatten randvoorwaarden over de geografische begrenzing van fondsen, het 

organisatiemodel (vaste samenstelling vanaf de start) en over het verplicht (na bijvoorbeeld 6 jaar) 

beëindigen van participaties in bedrijven. Deze randvoorwaarden passen minder goed bij onze 

wensen en bij de wensen van de private investeerders in het Bossche fonds: zij hechten aan een 

duidelijke geografische focus van het fonds op de gemeente ’s-Hertogenbosch, aan een zo eenvoudig 

mogelijk organisatiemodel en aan ‘rentmeesterschap’: het na 6-7 jaar beëindigen van participaties is 

welkom, maar geen must.   

Met NV BOM wordt per bedrijfscasus bekeken in hoeverre en zo ja, met hoeveel middelen, de NV 

BOM gaat mee-investeren. Er vindt dus niet op voorhand een overdracht van middelen uit de 

investeringsfondsen van NV BOM richting het Bossche investeringsfonds plaats. Deze werkwijze is 

gekozen, om het organisatie-model van het Bossche investeringsfonds eenvoudig te houden. 

Welke organisatievorm krijgt het fonds?
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Het fonds krijgt organisatorisch vorm via een samenwerkingsovereenkomst (‘consortium’), waarin alle 

partijen die geld inleggen deelnemen. Dit geeft flexibiliteit: ook op een later moment kunnen partijen 

die willen mee-investeren toetreden tot dit consortium. De deelnemers houden elk hun in te leggen 

kapitaal in eigen beheer, totdat concrete participaties van start gaan. 

De NV BIM richt zelf een separate BV op voor haar aandeel in het fonds. Een door NV BIM aan te 

stellen fondsmanager heeft daar de dagelijkse leiding over. De fondsmanager legt verantwoording af 

aan de directeur van de NV BIM, die verantwoording aflegt aan de Raad van Commissarissen en 

Algemene vergadering van Aandeelhouders van NV BIM. 

Een te benoemen investeringscomité beslist over deelnames door het fonds in bedrijven. Alle private 

investeerders en de directeur van NV BIM participeren daarin. Wanneer het fonds in een onderneming 

deelneemt, richt het fonds een ‘special purpose vehicle (SPV)’ op, waarin zowel de BIM als de private 

investeerders deelnemen. Deze SPV kan bijvoorbeeld de vorm krijgen van een Besloten 

Vennootschap. Dat SPV wordt vervolgens aandeelhouder in de betreffende onderneming. Directie van 

het SPV zal steeds worden gevormd door de fondsmanager van de BIM en door één van de private 

investeerders. 

In onderstaand organogram is – vanuit het perspectief van gemeente en NV BIM - de werking van het 

investeringsfonds schematisch weergegeven.

    

Ten behoeve van het fonds zal een overeenkomst tussen de gemeente ’s-Hertogenbosch en NV BIM 

Gemeente

NV BIM

Investeringsfonds
(BV)

SPV 1 SPV 2 SPV 3 en verder

Onderneming 1 Onderneming 2
Onderneming 3 en 

verder
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worden gesloten. Hierin wordt vastgelegd tegen welke voorwaarden de gemeente de € 8,0 mln 

beschikbaar stelt. Dit kan de vorm aannemen van ofwel een langlopende lening van de gemeente aan 

NV BIM, ofwel het door NV BIM beschikbaar stellen van aanvullende aandelen NV BIM aan de 

gemeente. Bij een langlopende lening is terugbetaling van de lening afhankelijk van het financieel 

resultaat van aangegane participaties in bedrijven. Dit resultaat ontstaat op lange termijn, als 

participaties in bedrijven weer worden beëindigd. Op dit punt is sprake van risico: het resultaat van 

een participatie is geheel afhankelijk van de waarde-ontwikkeling van het betreffende bedrijf.

Onderdeel van de overeenkomst tussen NV BIM en gemeente ’s-Hertogenbosch zal zijn dat de 

resultaten van het fonds zes jaar na oprichting worden geëvalueerd. Bij eventuele onderuitputting 

zullen alternatieve bestedingsopties worden verkend.

Binnen welke termijn kan het fonds operationeel zijn?

Naar verwachting kan het fonds in het tweede kwartaal van 2016 operationeel zijn. De NV BIM zal op 

korte termijn een fondsmanager aanstellen, om het oprichtingstraject te coördineren. Vooruitlopend op 

realisatie van het fonds hebben zich bij de gemeente ’s-Hertogenbosch en bij NV BIM reeds diverse 

jonge innovatieve bedrijven gemeld, die opteren voor een bijdrage uit het fonds. Dit zijn deels 

bedrijven van buiten ’s-Hertogenbosch, die bereid zijn zich vanwege het fonds in ’s-Hertogenbosch te 

vestigen. 

Sluit dit fondsplan aan op onze randvoorwaarden?

Het ontvangen oprichtingsvoorstel voldoet aan de randvoorwaarden:

de inhoudelijke focus sluit aan bij het gemeentelijk beleid inzake economische speerpunten. In 

vergelijking met eerdere voorstellen zijn ICT en cleantech nieuwe elementen. Deze thema’s 

sluiten echter optimaal aan bij de regionale economische clusters Big Data en SPARK (gebouwde 

omgeving). Wel dient geborgd te worden dat elke participatie scherp inhoudelijk beoordeeld wordt, 

voorafgaand aan participatie.

Eerder door uw raad (raadsbesluit d.d. januari 2014) bepaalde randvoorwaarden voor 

implementatie van het fonds, zoals professioneel fondsmanagement, focus op de gemeente ’s-

Hertogenbosch, revolverendheid, werkgelegenheidseffect, mogelijkheid tot controlerende taak 

gemeente ’s-Hertogenbosch: het voorstel beantwoordt aan deze randvoorwaarden. 

Het voorstel sluit aan bij onze visie op de toekomst van NV BIM: de NV BIM heeft als 

aandeelhouder in het Brabant Lifesciences SeedFund ervaring opgebouwd als investeerder en 

toezichthouder in een publiek-privaat investeringsfonds. Dit expertisegebied van de NV BIM willen 

we uitbreiden, conform besluitvorming van uw raad. Uw raad heeft medio 2015 de notitie inzake 

herijking van NV BIM vastgesteld, waarin onder meer is opgenomen dat de NV BIM weer actiever 

moet worden op het terrein van participaties in bedrijven, omdat dit past bij het primaire doel, 

waarvoor de BIM is opgericht: het creëren van duurzame werkgelegenheid door het 

accommoderen en faciliteren van (her)startende ondernemers, nieuwe ondernemingsinitiatieven 

en projecten die de economische structuur van stad en regio versterken”.

In de te ontwikkelen samenwerkingsovereenkomst tussen gemeente ’s-Hertogenbosch en NV BIM 
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dienen bovenstaande randvoorwaarden geborgd te worden.

3. Sluit dit voorstel aan bij de Kaders Verbonden Partijen?

Bij realisatie van het fonds via het nu voorgestelde scenario, ontstaat voor de gemeente ’s-

Hertogenbosch een nieuwe ‘verbonden partij’: een organisatie waarin de gemeente ’s-Hertogenbosch 

een bestuurlijk én financieel belang heeft. Als gemeente hebben we niet het voornemen direct te gaan 

participeren in deze verbonden partij, maar indirect, via de NV BIM. De inhoudelijke reden waarom we 

hiervoor kiezen lichten we hieronder toe.

Door te kiezen voor een constructie via de BIM, zal de op te richten BV een indirecte deelneming van 

onze gemeente worden. De NV BIM is dan de ‘moeder, de op te richten BV de ‘dochter’.  Deze 

dochter participeert op haar beurt weer in afzonderlijke ‘special purpose vehicles (SPV)’. Deze SPV’s 

zullen veelal eveneens een BV worden. Deze SPV’s zullen dus, voor onze gemeente, een soort 

‘kleindochters’ worden. Vanwege deze juridische constructies achten wij het goed vastleggen van de 

governance (sturing, risicobeheer, toezicht en verantwoording) van groot belang. Ten aanzien van 

deze governance hebt u in het verleden duidelijke kaders vastgesteld. Deze kaders verbonden 

partijen (reg.nr 11.0013) gaan ook voor deze op te richten (indirecte) BV. Naast deze kaders geldt ook 

het uitvoeringsprotocol verbonden partijen dat wij als college hebben opgesteld. Met dit 

uitvoeringsprotocol geven we nadere invulling aan uw kaders. We gaan hier nader in op deze kaders.

Bij het aangaan van een nieuwe verbonden partij doorloopt het college een afwegingskader. 

Hieronder geven we aan hoe we de vragen uit dit afwegingskader hebben doorlopen.

1. Is er sprake van een publiek belang?

Ja, het economisch en werkgelegenheidsbelang is evident. In 2013 heeft uw raad uitgesproken te 

willen komen tot een economisch investeringsfonds. Jonge bedrijven hebben veel moeite met het 

vinden van kapitaal. Ze belanden in de zogenoemde ‘Valley of Death’: na een goed doorlopen 

opstartfase slagen ze er niet in door te groeien, omdat zij via reguliere kanalen niet er in slagen 

financiering te vinden. Een investeringsfonds moet bijdragen aan de doorgroei van deze kansrijke 

bedrijfjes.

2. Is volledige gemeentelijke betrokkenheid bij de behartiging van het publiek belang 

noodzakelijk?

Nee. de gemeente bezit niet zelf de expertise om hier alleen uitvoering aan te geven. Daarnaast is 

verruiming van het beschikbare kapitaal met privaat en /of ander publiek geld gewenst om een zo 

groot mogelijk effect te bereiken. Wel beschikt de gemeente met de BIM over een verbonden partij die 

van oudsher het doen van participaties als kernactiviteit kent.

3. Kan de gemeente het publiek belang als opdracht-, subsidie- of regelgever voldoende 

behartigen?

Dit is niet aan de orde. Het gaat om het risicodragend willen investeren in jonge bedrijven. Hoewel 

geen hoofddoel, dient eventueel rendement terug te vloeien naar het fonds.

4. Is een publiekrechtelijke participatie op basis van de Wgr mogelijk?
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Nee.

5. Is er sprake van een (tijdelijk) project waarbij een PPS-constructie meerwaarde kan hebben?

Ja, de omvang van het investeringsfonds kan worden vergroot door het vormen van een consortium 

met private investeerders. Daarnaast wordt geprofiteerd van de deskundigheid van private 

ondernemers.

6. Is er privaatrechtelijke deelneming mogelijk en opportuun?

Er dient een balans gevonden te worden tussen enerzijds de deskundigheid van NV BIM en 

anderzijds de samenwerking met private investeerders. Dit om te komen tot een substantiële omvang 

van het fonds en om de private expertise optimaal te benutten. Hiermee achten wij het aangaan van 

een verbonden partij wenselijk en opportuun. 

Hoe vindt de informatieverstrekking aan uw raad plaats?

Conform uw raadskader informeren wij u conform de reguliere planning en controlecyclus over 

verbonden partijen. Te weten via de paragraaf verbonden partijen in de begroting en jaarrekening. We 

zullen u hierin inzake het Investeringsfonds nadrukkelijk informeren over de:

Participaties;-

Inhoudelijke doelrealisatie;-

Financiële indicatoren, risico’s e.d.-

Bovendien zullen wij u, conform kader, waar nodig incidenteel apart informeren aan de hand van 

raadsinformatiebrieven.

Periodieke evaluatie

U hebt aangegeven dat al onze verbonden partijen periodiek geëvalueerd worden. Ook deze 

verbonden partij zal dus hiervan onderdeel gaan uitmaken. 

Raad vragen om wensen en bedenkingen bij indirecte verbonden partijen 

Aanvullend aan de Gemeentewet hebt u bepaald dat wij u ook ons voornemen tot deelname aan een 

indirecte verbonden partij  voorleggen  voor wensen en bedenkingen. Evenals bij directe 

deelnemingen zullen wij deze eventuele wensen en bedenkingen afwegen in onze definitieve 

standpuntbepaling in de AvA van de BIM.

Uitvoering uitvoeringsprotocol verbonden partijen

In 2011 hebben wij een uitvoeringsprotocol verbonden partijen vastgesteld, De afspraken uit dit 

protocol zullen wij eveneens in acht nemen ten aanzien van deze indirecte verbonden partij. In dit 

protocol wordt onder meer de werkwijze van het ambtelijk beheer deelnemingen (ABD) toegelicht. 

Gezien de voorgenomen constructie (AvA van de BIM houdt direct toezicht op de nieuw op te richten 

BV) zal voortaan het ABD van de BIM in zijn advisering aan ons college de jaarstukken van deze BV

meenemen.

Financiële aspecten3.
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De door de initiatiefnemers gevraagde inleg van de gemeente is € 8,0 mln. Dit bedrag zal via een 

langlopende overeenkomst tussen gemeente ’s-Hertogenbosch en NV BIM beschikbaar komen voor 

het genoemde fonds. Deze overeenkomst moet nog worden opgesteld.

Financiële risico’s

Ten behoeve van het fonds zal een overeenkomst tussen de gemeente ’s-Hertogenbosch en NV BIM 

worden gesloten. Hierin wordt vastgelegd tegen welke voorwaarden de gemeente de € 8,0 mln 

beschikbaar stelt en na looptijd van het fonds weer terugontvangt. Dit kan de vorm aannemen van 

ofwel een langlopende lening van de gemeente aan NV BIM, ofwel het door NV BIM beschikbaar 

stellen van aanvullende aandelen NV BIM aan de gemeente. Bij een langlopende lening is 

terugbetaling van de lening afhankelijk van het financieel resultaat van aangegane participaties in 

bedrijven. Dit resultaat wordt duidelijk als participaties in bedrijven weer worden beëindigd. Op dit punt 

is sprake van aanzienlijk risico: het resultaat van een participatie is geheel afhankelijk van de waarde-

ontwikkeling van het betreffende bedrijf.

Om deze risico’s zoveel mogelijk te beperken, zal het nog in te stellen investeringscomité de 

businesscases markttechnisch, inhoudelijk en financieel dienen te beoordelen. Wij zullen over de wijze 

waarop dat wordt uitgewerkt nadere afspraken maken met de NV BIM. 

Voorstel: € 1,0 mln vrijmaken voor economische projecten

Uw raad heeft eerder € 9,0 mln beschikbaar gesteld voor realisatie van het fonds. Desondanks stellen 

wij voor om hiervan € 1,0 mln niet in het fonds te investeren. Enerzijds omdat dit niet gevraagd wordt 

door NV BIM. Anderzijds omdat er een onverminderde urgentie is om als gemeente economische 

projecten aan te jagen. Wij stellen daarom voor een bedrag van € 1 mln toe te voegen aan het door 

uw raad op 28 januari 2014 gecreëerde budget van € 1 mln voor incidentele, grotere investeringen in 

de economische structuur van ’s-Hertogenbosch. Dit budget is inmiddels volledig besteed, nadat er 

een aantal succcesvolle structuurversterkende projecten mee zijn gerealiseerd: de Jamfabriek, 

centrum voor hoogwaardige startups in ICT en agrifood, doorontwikkeling van SPARK bouwcampus 

en het ontwikkeltraject van een te realiseren duurzame eiwitkweekfabriek in ’s-Hertogenbosch door 

het bedrijf Protix. Er is een onverminderde urgentie dat dergelijke economisch onderscheidende 

projecten in ’s-Hertogenbosch van de grond komen. Derhalve stellen wij voor om daarvoor op korte 

termijn extra mogelijkheden te creëren.   

Uw raad stelde voor dit budget de volgende toetsingscriteria voor:

Het project betreft een investering in een onderwijs-, cluster- en/of broedplaatsconcept.

Het project sluit aan op het gemeentelijk economisch beleid en er is sprake van een koppeling met 

één van de economische speerpunten;

Het project leidt tot een aantoonbaar en onderbouwd eindresultaat, met een structuurversterkend 

effect op de economie van ’s-Hertogenbosch en daarmee op het investeringsklimaat van ’s-

Hertogenbosch;

Het project betreft een samenwerking tussen meerdere organisaties, bij voorkeur tussen de drie 

O’s (ondernemers, overheid en onderwijs), om te borgen dat de te realiseren faciliteit een open 

karakter heeft; 

Er is een gedegen businessplan beschikbaar, waaruit blijkt dat minimaal één marktpartij de rol van 
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projecttrekker op zich neemt en dat de financiële bijdrage uitsluitend wordt gevraagd voor de 

aanjaagfase van het project. Daarna dient zicht te zijn op kostenneutrale exploitatie. 

Wij stellen voor deze toetsingscriteria voor projecten ongewijzigd te handhaven na toevoeging van de 

€ 1,0 mln. 

Uw raad mandateerde besluitvorming over individuele projecten uit dit budget aan B&W.

Burgemeester en wethouders van ‘s-Hertogenbosch,
De secretaris, De burgemeester,

mr. drs. I.A.M. Woestenberg mr. dr. A.G.J.M. Rombouts

Bijlagen:
Brief ‘Bosch Investeringsfonds’ d.d. 14 januari 2016 van NV BIM. 

Ter inzage:
-



De gemeenteraad van 's-Hertogenbosch in zijn openbare vergadering van 10 mei 2016;

gezien het voorstel van burgemeester en wethouders d.d. 23 maart 2016, 
regnr.5572416;

gelet op de Gemeentewet;

Besluit dat

Een bedrag van € 8,0 miljoen beschikbaar wordt gesteld aan de NV BIM voor de realisatie 1)

van het Economisch Investeringsfonds ’s-Hertogenbosch.

– Zo nodig - per motie wensen en bedenkingen worden kenbaar gemaakt bij het voornemen 2)

van ons College om te gaan deelnemen in een indirecte verbonden partij via de NV BIM, 

welke samen met private investeerders over zal gaan tot participaties in bedrijven uit de 

doelgroep.  

De resultaten van het fonds zes jaar na oprichting worden geëvalueerd. Bij eventuele 3)
onderuitputting zullen alternatieve bestedingsopties worden verkend.

Een bedrag van € 1,0 mln wordt toegevoegd aan het eerder door uw raad gecreëerde budget 4)

voor incidentele, grotere investeringen in de economische structuur van ’s-Hertogenbosch.

's-Hertogenbosch,
De gemeenteraad voornoemd,
De griffier, De voorzitter,

drs. W.G. Amesz mr. dr. A.G.J.M. Rombouts
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